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بررسی روایت های کارشناسان از کمبود سرمایه و تکنولوژی در بزرگ ترین میدان گازی جهان

پارس جنوبی در مخمصه؟

شــرق: ناترازی گاز و عقب ماندن تولید از مصرف امسال بارها خبرساز شــد؛ آن هم د رحالی که جواد اوجی، وزیر نفت، 
روبه روی دوربین های تلویزیونی نشســته و گفته بود که اروپا به گاز ایران احتیاج دارد و به زودی شاهد زمستان سخت 
اروپا خواهیم بود؛ اما حالا زمســتان به نیمه نزدیک می شود و قیمت گاز در بازارهای جهانی به سطح نرخ های پیش از 
جنگ روسیه و اوکراین سقوط کرده است؛ اما در ایران ناترازی گاز به بخش های مختلفی آسیب وارد کرد. در این روزها 
مصاحبه تلویزیونی وزیر نفت بارها مــورد انتقاد قرار گرفت؛ اما حالا دوباره مدیر یکی دیگر از نهادهای تخصصی یعنی 
شرکت ملی نفت مدعی شده است که پارس جنوبی بدون مشارکت شرکت های خارجی و با سرمایه و تخصص داخلی 

توسعه خواهد داشت؛ ادعایی که از سوی متخصصان انرژی به چالش کشیده شده است.

پیمانکاران داخلی جایگزین شرکت های خارجی می شوند
در حالی کــه همه فعالان حوزه انرژی، حتــی خود وزیر نفت اذعان 
کردند که برای حفظ توان تولید فعلی در پارس جنوبی دست کم به ۸۰ 
میلیارد دلار ســرمایه نیاز است، مدیرعامل شرکت ملی نفت ادعا کرده 
که به جای شرکت های خارجی از جمله توتال که کار فشارافزایی را رها 
کردند، مطالعات تکمیل شده و حالا در حال انتخاب پیمانکار ای پی سی 
(EPC) برای اجرای طرح هســتند تا با اجــرای آن تداوم تولید پایدار از 
پارس  جنوبی در ســال های آینده محقق شــود؛ اما متخصصان انرژی 
در گفت وگو با «شــرق» ادعای محسن خجسته مهر را عملا غیرممکن 
ارزیابی می کنند و تأکید دارند که حتی اگر شــرکت نفت موفق به تأمین 
چنین ســرمایه کلانی هم بشــود، بدون تجهیزات و تکنولوژی لازم باز 
هم چنین اتفاقی ممکن نیســت. ۸۰ میلیارد دلار، حداقل سرمایه مورد 
نیــاز برای افزایش تولید گاز در میدان پــارس جنوبی، بزرگ ترین میدان 
گازی جهان، میدان مشــترک بین ایران و قطر است. میدانی که هشت 
درصد ذخایر گاز جهان را در خود جای داده اســت. در دو دهه  گذشته، 
ســرمایه گذاری داخلی و خارجی در فازهای مختلف پارس جنوبی این 
میدان گازی را به بزرگ ترین پروژه هر دو کشــور تبدیل کرده است؛ البته 

قطر با شتاب زیاد مشغول پیشــروی در میدان پارس جنوبی است؛ اما 
ایران با مسائل تحریمی و مشکلات در توسعه و به روزرسانی مجموعه 
پارس جنوبی درگیر است. بررسی های یک پژوهش که چندی پیش در 
دنیای اقتصاد منتشر شد، نشان می دهد از زمان اکتشاف این میدان، قطر 
با هزار و ۵۰۰ میلیارد دلار، پنج برابر ایران از پارس جنوبی درآمد داشــته 
است. حالا هم هم زمان با برنامه های پیاپی قطر برای توسعه این میدان 
گازی، در ایران بر اساس آمار منتشرشده وزارت نفت، از سه سال آینده هر 
سال به اندازه درآمد یک فاز، از درآمدهای این میدان کاسته خواهد شد؛ 
مگر اینکه فکری به حال تأمین ســرمایه در آن شــود. کمی پیش جواد 
اوجــی، وزیر نفت، در صحن علنی مجلس اعلام کــرد که ما در حوزه 
گاز به ۸۰ میلیارد دلار برای ســرمایه گذاری نیاز داریم تا میادین مشترک 
و بخش هایــی از فازهای پالایشــگاه پارس جنوبی را که توســعه پیدا 
نکرده و سایر میادین مستقل گازی را توسعه بدهیم. البته او پیش از این 
هم گفته بود که با توجه به بررســی ها در هشــت سال آینده در چهار 
شــرکت اصلی نفت و گاز برای تکمیل پروژه های خود به ۲۴۰ میلیارد 
دلار ســرمایه گذاری نیاز دارند و اگر در این صنعت سرمایه گذاری تداوم 
نداشته باشــد، در آینده باید شــاهد واردات گاز و فراورده های نفتی به 
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کروز در رتبه ۵۵، ۵۰۰ شرکت برتر ایران 
قرار گرفت

شرکت کروز پنجاه و پنجمین شرکت برتر ایران در بیست و پنجمین 
ارزیابی ۵۰۰ شرکت برتر شد. شرکرت صنایع تولیدی کروز در بخش 
قطعات خودرو رتبه اول را در بین شــرکت های قطعاتی از آن خود 
کرد. این شــرکت در گروه وســایل نقلیه و قطعات خــودرو، پس از 
ایران خودرو، ســایپا و گروه بهمن، رتبه چهارم را به خود اختصاص 
داد. در این ارزیابی شــرکت های برتر بر اساس ۳۳ شاخص همچون 
«بیشترین فروش»، «بیشــترین ســودآوری»، «بالاترین ارزش بازار»، 
«بالاترین ارزش افزوده»، «بیشــترین دارایی»، «بالاترین اشتغال زایی»، 
«بهره وری کل عوامل» و… معرفی می شوند که هر ساله این ارزیابی 
بین ۵۰۰ شــرکت برتر انجام می گیرد. نقش آفرینی در داخلی سازی 
قطعــات، توســعه کارآفرینی و اشــتغال زایی برای ۱۲هــزار و ۸۰۰ 
نفــر، اثرگــذاری در افزایش تولیــد داخل، ســودآوری، ایفای نقش 
مسئولیت   های اجتماعی، صادرات گرا بودن، مشتری محوری، استفاده 
از فناوری و نوآوری در کسب و کار و توسعه بهره   وری، دلایل کسب این 

رتبه برای کروز بوده است.

وضعیت هشدارآمیز منابع آب تهران
تهران بحرانی ترین وضعیت را در تأمین آب شــرب کشور دارد. 
این موضوع را مهدی قمشــی، کارشناس منابع آب، به ایلنا گفته و 
توضیح داد: پیش بینی اقلیمی در اکثر نقاط کشــور نشــان می دهد 
سال نرمال و فرانرمالی خواهیم داشــت و امیدواریم بارندگی های 
خوبی در ســه ماه آینده داشته باشیم. اما پیش بینی ها وضعیت در 
حوضه کرخه را همچنان بحرانی نشــان می دهد؛ یعنی علی رغم 
اینکــه وضع عمومــی حوضه هــا فرانرمال اســت، در این حوضه 
بارش ها زیر نرمال اســت و تداوم خشک ســالی نســبی را خواهیم 
داشــت. به نظر می رســد اگر بخواهیم از هم اکنون به فکر باشــیم 
باید به کرخه فکر کنیم که به خاطر خشک ســالی دو ســال گذشته 
وضعیت فوق بحرانی داشته و امسال هم حتی اگر بارش های خوبی 

داشته باشد، اوضاع بهتر نخواهد شد.

با حضور معاون رئیس جمهوری و رئیس ســازمان امور اداری و استخدامی کشور، 
اســتاندار اصفهان، معاون وزیر نیرو و رئیس ســازمان انرژی های تجدیدپذیر (ســاتبا)، 
مدیرعامل فولاد مبارکه و جمعی از مدیران و مســئولان کشــوری و اســتانی در سالن 

همایش های دانشگاه کوهپایه آغاز شد.
این نیروگاه در زیربنایی به وســعت هزار و ۲۰۰ هکتار و در طول ســه سال با استفاده 
از پیمانکاران داخلی ســاخته می شود و تا پایان سال آینده حدود صد مگاوات از آن به 
بهره برداری می رســد. با در نظر گرفتن ظرفیت این نیروگاه، ۳۵۰ میلیون متر مکعب گاز 
نیز در ســال صرفه جویی می شود. در مراســم کلنگ زنی این ابََرپروژه که روز پنجشنبه 
ششم بهمن ماه سال ۱۴۰۱ در منطقه کوهپایه اصفهان انجام شد، میثم لطیفی، معاون 
رئیس جمهوری اظهار کرد: فولاد مبارکه در راستای عمل به مسئولیت اجتماعی خود، 
برای توســعه انرژی های تجدیدپذیر پیش قدم شــده و اقدامات ارزشمندی انجام داده 
است که به همین خاطر از این شــرکت برای برداشتن این گام بلند تقدیر می کنیم. وی 
اظهار کرد: رشــد ناشــی از بهره وری باید به میزان ۳۰ درصد در برنامه توسعه افزایش 
پیدا می کرد، اما دســتاوردهای کنونی در این زمینه اصلا مناسب نیست. به گفته رئیس 
ســازمان امور اداری و استخدامی کشــور، ایران در زمینه شدت مصرف انرژی در سطح 
دنیــا در رتبه اول قرار دارد که در این زمینه بایــد برنامه های مختلفی در زمینه عرضه، 
تقاضا، فرهنگ ســازی و... انجام شود. امروز سه وزارتخانه برای حل این مشکل تلاشی 
جدی را در دستور کار قرار داده اند تا بهره وری سبز را رقم بزنند. معاون رئیس جمهوری 
افزود: تکنولوژی در حوزه تولید انرژی از طریق خورشید دائما در حال تغییر است، این در 
حالی است که کارشناسان معتقدند کشور می تواند کل انرژی دنیا را با استفاده از انرژی 
خورشیدی تأمین کند. در زمینه تولید انرژی و مصرف به صورت هم زمان باید برنامه ریزی 
انجام شود؛ چراکه مردم امروز به خاطر آلودگی هوای ناشی از شرایط موجود در مضیقه 
هســتند. لطیفی با بیان اینکه سال گذشته با مدیریت مصرف برق قطعی برق در کشور 
نداشــتیم، اظهار کرد: اقدامات خوبی در اســتان های اصفهان، یزد و کرمان برای تولید 

انرژی های تجدید پذیر شروع شده است.
اســتاندار اصفهان تصریح کرد: جهش ۲۰ برابری تولید انرژی های پاک در اســتان 

اصفهان با سرمایه گذاری بخش خصوصی و حمایت های دولتی
سیدرضا مرتضوی، استاندار اصفهان، در این آیین اظهار کرد: یکی از مشکلاتی که در 
سال های گذشته گریبانگیر مردم استان بوده، آلودگی هواست و استان را با تعطیلی های 
مکرر مواجه کرده است. هرچند یکی از راهکارها برای حفظ سلامت مردم، محدودیت 

در تردد و آموزش است، ولی همه مأموریت های ما سلبی نیست.
استاندار اصفهان بیان کرد: بهبود کیفیت سوخت مصرفی، بهبود کیفیت خودروها، 
بهبود فیلتراســیون صنایع، توســعه فضای ســبز و... از مأموریت های ایجابی است که 
در دولت ســیزدهم به عنوان دولتی که دغدغه ســلامت مردم را دارد با جدیت دنبال 

می شود.
مرتضوی افــزود: آغاز عملیات اجرائــی احداث نیروگاه خورشــیدی نیز گواهی بر 
سخنان ماست. در برنامه ریزی های انجام شده، در سال گذشته تفاهم نامه ای با سازمان 
انرژی های تجدیدپذیر کشــور برای ایجاد چهار هزار مگاوات منعقد شد که امروز شاهد 
اجرای عملیات اجرائی هزار مگاوات از آن در اســتان اصفهان هستیم تا این استان گام 
بلندی برای تولید انرژی پاک در کشــور بردارد. وی به روند اجرای این پروژه پرداخت و 
عنوان کرد: پس از پیگیری های مکرر و تســهیل امور نیروگاه های خورشــیدی در استان 
تا مرحله انتخاب پیمانکار پیش رفتیم تا امروز شــاهد آغاز عملیات اجرائی آن باشیم. 
اســتاندار اصفهان گفت: با ظرفیت هایی که در استان داریم، می توانیم بخش عمده ای 

از انرژی کشــور را از طریق انرژی های تجدیدپذیر و پــاک تأمین کنیم تا هوای پاک را به 
مردم هدیه دهیم. مرتضوی خاطرنشان کرد: نیروگاه شهید منتظری به عنوان یک نیروگاه 
آلاینده به دلیل استفاده از سوخت مایع شناخته می شود که امیدواریم با ظرفیت تولید 

انرژی پاک در استان، این نیروگاه وارد مراحل نوسازی و دانش بنیان شود.
وی افزود: امروز به طور هم زمان شــاهد کلنگ زنــی مجموعه ۶۰۰ مگاواتی نیروگاه 
خورشــیدی در شهرســتان کوهپایه، مجموعه ۲۰۰ مگاواتی در شهرستان شاهین شهر 
و سایر شهرســتان ها ازجمله ورزنه، شهرضا، نجف آباد، نطنز، کاشــان، تیران و کرون و 
دهاقان هســتیم. استاندار اصفهان متذکر شد: اســتان اصفهان در پیک مصرف حدود 
هزار تا هزارو ۵۰۰ مگاوات به ویژه در فصل تابســتان مصرف انــرژی برق دارد و با وارد 
مدار شدن این میزان انرژی تجدیدپذیر می تواند کسری موجود را جبران و به جلوگیری 
از آلودگــی هوا کمک کند. مرتضوی اضافه کــرد: در حال حاضر فقط ۵۰ مگاوات انرژی 
خورشــیدی در استان تولید می شــود و با بهره برداری از هزار مگاوات انرژی پاک در این 
استان، جهش ۲۰ برابری در این حوزه را شاهد خواهیم بود که این مهم با سرمایه گذاران 

بخش خصوصی و حمایت های دولتی اتفاق افتاده است. 
معاون وزیر نیــرو و رئیس ســازمان انرژی های تجدیدپذیر )ســاتبا( تصریح کرد: 

خط شکنی فولاد مبارکه با دو برابر کردن ظرفیت انرژی خورشیدی کشور
محمود کمانی، معاون وزیر نیرو و رئیس ســازمان انرژی های تجدیدپذیر (ســاتبا) 
اظهار کرد: فولاد مبارکه با خط شکنی در زمینه تولید انرژی های تجدیدپذیر، ۶۰۰ مگاوات 

برق از طریق انرژی خورشیدی و ۲۰۰ مگاوات از طریق انرژی بادی تولید می کند.
وی با بیان اینکه در ۱۲ ســال گذشــته در کل دنیا ۸۰ درصد ظرفیت های نصب شده 
از انرژی های تجدیدپذیر و مابقی انرژی فسیلی است، گفت: با محاسبه قیمت سوخت 
می توانیم بگوییم که امروز تولید برق با انرژی های تجدیدپذیر در کشور صرفه اقتصادی 
دارد؛ اما ظرفیت نیروگاه های موجود نصب شده در قسمت تجدیدپذیر، حدود یک  درصد 
از کل ظرفیت کشــور اســت که این میزان اصلا کافی نیست و باید توسعه یابد. یکی از 
چالش های موجود در زمینه تولید انرژی، افزایش مصرف گاز در بخش خانگی اســت 
که منجر به کاهش ســوخت تخصیص یافته به نیروگاه ها می شــود و انرژی تجدیدپذیر 

می تواند راهکاری جایگزین برای حل این مشکل باشد.
معاون وزیر نیرو افزود: نیروگاه های خورشــیدی کوچک و متوســطی که در استان 
اصفهان در حال احداث هستند تا دو ســال آینده به بهره برداری می رسند. به طورکلی 
ایجاد ۱۰ هزار مگاوات ظرفیت نیروگاهی تجدیدپذیر در کشور برنامه ریزی  شده که صنایع 
در این زمینه دوهزارو ۳۰۰ مگاوات را متعهد شــده اند و فولاد مبارکه با خط شــکنی در 
این زمینه ۶۰۰ مگاوات را از طریق نیروگاه خورشیدی و ۲۰۰ مگاوات را به صورت نیروگاه 
بادی تأمین می کند. وی خاطرنشان کرد: صد مگاوات از نیروگاه خورشیدی فولاد مبارکه 
تا ســال آینده به بهره برداری می رســد که به همین دلیل از این شرکت تشکر می کنیم 
و امیدواریم مســئولان اســتان نیز در این زمینه همکاری های لازم را انجام دهند تا این 
پروژه به موقع به بهره برداری برســد. کمانی تصریح کرد: تعویض روشنایی معابر یکی 
از پروژه هایی اســت که می تواند در زمینه بهینه ســازی مصرف انرژی مؤثر باشــد و با 
بهینه ســازی در کل کشــور حدود ۸۰۰ مگاوات در این زمینه صرفه جویی می شود. ۲۰ 
میلیون موتور کولر نیز در کل کشــور وجود دارد که با سرمایه گذاری کمی برای تعویض 

آنها می توانیم شاهد تحولی چشمگیر در موضوع افزایش بهره وری باشیم.
مدیرعامل شــرکت فولاد مبارکه: تلاش فولاد مبارکه در مسیر خودکفایی، توسعه 

زیرساخت های کشور و افزایش رفاه مردم
محمدیاسر طیب نیا، مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه نیز در این آیین اظهار کرد: 

امروز در شــرایطی هســتیم که دشــمن به دنبال تزریق ناامیدی در جامعه است 
و تلاش می کنــد تا جوانان و آحاد مردم را از حل مشــکلات مختلفی نظیر تأمین 
انرژی، آلودگی هوا، اشتغال و... ناامید کند که در این زمینه تلاش هایی هوشمندانه 
را در دستور کار قرار داده و تلاش می کند این مشکلات را به صنعت نسبت داده و 

مردم را در برابر صنعت قرار دهد.
در تلاش فولاد مبارکه در مســیر خودکفایی، توسعه زیرساخت های کشور و افزایش 
رفاه مردم، نکته درخور توجه این اســت که صنعت می تواند بســیاری از این مشکلات 
را حل کند. فولاد مبارکه به عنوان صنعتی پیشــرو و مسئولیت پذیر برای خلق آینده ای 
بهتر تلاش می کند تا علاوه بر تولید فولاد و خودکفایی کشور در این زمینه، برای توسعه 
زیرســاخت های کشــور و افزایش رفاه مردم تلاش کند و در این مسیر گام های استواری 

برداشته است.
جامعه باید صنعت را در کنار خود حس کند

مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه افزود: جامعه باید صنعت را در کنار خود حس 
کنــد و فــولاد مبارکه تلاش می کند ایــن اتفاق را رقم بزند تا تلاش دشــمن ناکام 
بماند. در سال های گذشــته نیز قدم هایی نظیر جمع آوری پساب شهرهای اطراف 
و بازچرخانی و تصفیه پســاب انجام  شــده که در نتیجه نســبت به یک دهه قبل، 
مصرف آب به نصف کاهش یافته اســت. این در حالی است که تولید نیز افزایش 
یافته و با این اقدام بهداشــت رودخانه افزایش یافته اســت و تا سه سال آینده با 
پروژه های متعددی که تعریف شــده برداشــت آب خام به صفر می رسد. طیب نیا 
خاطرنشان کرد: با اجرای طرح های فولاد مبارکه از سال گذشته، بیش از دوهزارو 
۵۰۰ نفر مشغول به کار شده اند و علاوه بر این با برگزاری آزمون استخدامی، فرایند 
اســتخدام بیش از هزارو ۱۰۰ نفر تا پایان امســال تکمیل می شود. همچنین بیش 
از دو هزار شــغل دانش بنیان با همکاری شهرک علمی و تحقیقاتی و دانشگاه ها 
ایجاد می شــود. وی افزود: اقداماتی در زمینه بومی سازی انجام شده که در نتیجه 
بیش از ۹۰ درصد صنعت فولاد بومی ســازی  شده و سه میلیارد دلار صرفه جویی 

ارزی حاصل این تلاش هاست.
فولاد مبارکه ۴۰ هــزار میلیارد تومان در حوزه مصارف انــرژی و بهبود فرایندهای 

زیست محیطی سرمایه گذاری کرده است
مدیرعامل شــرکت فولاد مبارکه تصریح کرد: در زمینه توسعه شهری، فولاد مبارکه 
اقدامات خوبی را در عرصه های مختلف نظیر احداث مترو و ورزشگاه نقش جهان انجام 
داده و امروز فولاد مبارکه در زمینه رفع مشــکل آلودگی هوا قدم های بزرگی برداشــته 
اســت. نهضت خوبی در کشور برای حل این مشکل شکل گرفته و تلاش فولاد مبارکه 
این اســت که چالش های محیط پیرامونی خود را حل کند. طیب نیا ادامه داد: تا امروز 
فولاد مبارکه ۴۰ هزار میلیارد تومان در حوزه مصارف انرژی و همراهی با مسائل مرتبط 
با محیط  زیست سرمایه گذاری انجام داده و ۲٫۳ میلیارد دلار پروژه در فولاد مبارکه برای 

مدیریت آب، پسماند، مسائل زیست محیطی و... تعریف شده است.
تلاش فولاد مبارکه برای تحقق صنعت سبز در کشور

وی تأکید کرد: فاز اول نیروگاه ســیکل ترکیبی فولاد مبارکه نیز با ۶۷ درصد پیشرفت 
تا سال آینده به بهره برداری می رسد. فولاد مبارکه عزم خود را جزم کرده تا با شروع یک 

پروژه و به نتیجه رسیدن آن، مردم طعم استفاده از آن را بچشند.
مدیرعامل فولاد مبارکه افزود: استان اصفهان در حوزه های بسیاری پیشتاز بوده و در 
زمینه تولید انرژی های پاک نیز با اجرای این پروژه پیشــگام است. امروز فولاد مبارکه به 
دنبال کم کردن ردپای کربن بوده و این اقدام را به عنوان گامی برای تحقق صنعت ســبز 

در دستور کار دارد. طیب نیا بیان کرد: با بهره برداری از نیروگاه خورشیدی فولاد مبارکه، از 
تولید ۸۱۰ هزار تن دی اکسید کربن در سال جلوگیری می شود. در زمان اجرای پروژه ۷۰۰ 

نفر و در زمان بهره برداری ۷۰ نفر اشتغال ایجاد می شود.
مدیرعامل شــرکت برق منطقه ای استان اصفهان: با سرمایه گذاری فولاد مبارکه 

ظرفیت نیروگاه های خورشیدی کشور دو برابر می شود
رسول موسی رضایی، مدیرعامل شرکت برق منطقه ای استان اصفهان نیز در بیاناتی 
در همین زمینه گفت: زیرساخت های مناسبی در سال های گذشته در سطح استان اجرا 
شده و برنامه هایی برای توسعه این زیرساخت ها در دست اقدام است. البته در منطقه 
اصفهان نیاز به زیرســاخت های بیشتری است تا شــبکه و نیروگاه های موجود توسعه 

پیدا کند.
پروژه ۱۰۰۰ مگاواتی فولاد مبارکه پیشرفت خوبی داشته است

وی گفــت: یکــی از طرح های بزرگ، پروژه هــزار مگاواتی فولاد مبارکه اســت که 
پیشرفت خوبی داشــته و فاز اول آن در آینده ای نزدیک به بهره برداری می رسد. این در 
حالی است که امروز به  دلیل کمبود سوخت قسمتی از ظرفیت نیروگاه های استان قابل  
اســتفاده نیستند و برای برون رفت از این مشکلات باید به سمت تولید انرژی با استفاده 
از روش های پاک حرکت کنیم. مدیرعامل شرکت برق منطقه ای استان اصفهان افزود: 
۸۶۰ گیگاوات نیروگاه تا ســال ۲۰۲۲ در کل دنیا ایجاد شده و ایران نیز در بین کشورهای 
دنیا سرمایه گذاری خوبی در این زمینه داشته است که فولاد مبارکه با سرمایه گذاری در 
حوزه نیروگاه خورشــیدی، ظرفیت موجود نیروگاه های خورشــیدی کشور را به دو برابر 

می رساند.
موسی رضایی خاطرنشان کرد: هم اکنون ۱۰ درصد ظرفیت نیروگاهی کشور در استان 
اصفهان است که شــامل تعدادی نیروگاه کوچک و بزرگ است. همچنین کمتر از پنج 
درصد ظرفیت نیروگاه های بادی کشور در استان اصفهان ایجاد شده و امیدواریم در این 

زمینه نیز اصفهان بتواند توسعه درخور توجهی را انجام دهد.
وی تصریح کرد: بیشــترین میزان مناقصه به ثمر رســیده در ســطح کشور در زمینه 
نیروگاهی به استان اصفهان تعلق دارد که ظرفیت آن چیزی حدود چهار هزار مگاوات 

است و فولاد مبارکه عملیات اجرائی بخشی از آن را امروز آغاز می کند.

با سرمایه گذاری شرکت فولاد مبارکه اصفهان:
عملیات اجرائی بزرگ ترین نیروگاه متمرکز خورشیدی کشور در شرق اصفهان آغاز شد

عملیات اجرائی بزرگ ترین نیروگاه متمرکز خورشیدی کشور در شهرستان کوهپایه در شرق اصفهان با سرمایه گذاری اولیه ۱۶هزار و ۴۵۰ میلیارد تومانی شرکت فولاد مبارکه

کشور باشیم. همچنین رضا پدیدار، رئیس کمیسیون انرژی اتاق تهران، 
هم به «شرق» گفته بود صنعت گاز ایران برای حفظ میزان فعلی تولید 
گاز در کوتاه مــدت به حدود ۵۰ میلیارد دلار، در میان مدت به ۹۰ تا ۱۲۰ 
میلیارد دلار و در بلندمدت به حدود ۲۰۰ میلیارد دلار سرمایه نیاز دارد. 
کمیسیون انرژی مجلس هم به تازگی در گزارشی تأکید کرده بود که در 
صورت عدم فشــارافزایی این میدان، برداشت ۶۸۰ میلیون مترمکعبی 
کنونی به روزانه ۳۵۰  میلیون مترمکعب در افق ۱۴۱۰ می رســد و برای 
جلوگیــری از وقوع چنین اتفاقی و صرفا برای  حفظ وضع تولید فعلی، 
به ۲۰ میلیارد دلار سرمایه گذاری برای اجرای طرح های فشارافزایی در 

مخازن پارس جنوبی نیاز است.
پارس جنوبی منهای سرمایه خارجی

پارس جنوبی پس از ســال ۱۳۸۱ در ایــران مورد توجه قرار گرفت، 
برای توســعه  این میدان ۲۴ فاز تعریف شد؛ اما به دلیل سرمایه بر بودن 
صنعــت نفت و گاز و با توجه به اهمیت تکنولوژی روز در این صنعت، 
نیاز به ورود ســرمایه گذاران خارجی احساس می شد. عملیات توسعه 
فازهای ۲ و ۳ این میدان در مهرماه ســال ۱۳۷۶ به گروه توتال به عنوان 
متصدی اصلی توســعه با ســهم ۴۰درصدی و شــرکت های گازپروم 
روسیه و پتروناس مالزی هریک با ۳۰ درصد سهم واگذار شد. با توسعه  
فازهایی از این میدان، سهم ایران نسبت به همتای قطری افزایش یافت؛ 
اما از سال ۱۳۸۴ این فاصله تولید مجددا بیشتر شد؛ درحالی که قطر با 
تکیه بر ســرمایه و توان فنی شرکت های بین المللی هر روز بر تولید گاز 
خود اضافه می کرد؛ اما ایــران به دلیل تحریم ها و همچنین پراکندگی 
منابع مالی، از رقیب خود در برداشــت گاز جا ماند تا آنجا که تولید گاز 
قطر از پارس جنوبی در مقایســه با ایران در سال ۱۳۸۸ حدود دو برابر 
شد. کمی بعد اعمال تحریم های بین المللی سبب شد ایران در حالی که 
توانایی توسعه میادین گازی خود را داشت، کار توسعه را به پیمانکاران 
داخلی بسپارد و نتیجه اینکه سرعت توسعه کاهش چشمگیری یافت. 
۱۲ تیرماه ۹۶ بود که به دنبال امضای برجام، قرارداد طرح توســعه فاز 
۱۱ پــارس جنوبی بــه ارزش چهار میلیارد و ۸۰۰ میلیــون دلار در قالب 
کنسرسیومی به رهبری شرکت توتال فرانسه امضا شد. این قرارداد که از 
نوع قراردادهای جدید نفتی محسوب می شد (IPC)، بین شرکت ملی 
نفت ایران و کنسرسیومی متشکل از شرکت  های توتال فرانسه، شرکت 
ملی نفت چین (CNPC) و شــرکت پتروپارس به امضا رســید. توتال، 
رهبری کنسرسیوم پروژه توسعه فاز ۱۱ پارس جنوبی را بر عهده داشت و 
سهم این شرکت فرانسوی در این کنسرسیوم ۵۰٫۱ درصد، سهم شرکت 
چینــی CNPC به میزان ۳۰ درصد و ســهم شــرکت پتروپارس ۱۹٫۹ 
درصد تعیین شد. قرار بود اگر توتال از قرارداد کنار رفت، شرکت چینی 
CNPC جایگزین آن شود. با این حال، خروج آمریکا از برجام سبب شد 
تا نه تنها توتال بلکه شــرکت چینی CNPC هم ایران را ترک کند. حالا 
در شرایطی که تحت شدیدترین تحریم ها علیه ایران، شرکت های بزرگ 
چندملیتی، بانک ها و تأمین کنندگان مالی برای سرمایه گذاری و توسعه 
پروژه های نفت و گازی کشــورمان قدمی جلو نمی گذارند و فضا برای 
جذب ســرمایه های بین المللی اصلا فراهم نیســت، برخی رسانه های 
نزدیک به دولــت می گویند کاری که قرار بوده توتال  انجام دهد، اکنون 
از ســوی متخصصان داخلی در حال پیگیری اســت تــا از افت تولید 
پارس جنوبی در سال  های آینده پیشگیری شود! مبنای این ادعا سخنان 
محسن خجسته مهر، مدیرعامل شرکت ملی نفت ایران است که گفته: 
«در حالی که شــرکت های خارجی از جمله توتال کار فشارافزایی را رها 

کردند و قطر نیز در حال مطالعه طرح برای خود است، ما مطالعات را 
تکمیل کردیم و ساخت کمپرسور بخش خشکی ۸۴ درصد و کمپرسور 
بخش دریایی ۳۰ درصد پیشــرفت داشــته اســت و در حــال انتخاب 
پیمانکار ای پی ســی (EPC) اجرای طرح هســتیم و با اجرای آن تداوم 

تولید پایدار از پارس  جنوبی در سال های آینده محقق می شود».
پارس جنوبی گرفتار کمبود شدید سرمایه

حمیدرضا صالحی، نایب رئیس کمیسیون انرژی اتاق بازرگانی ایران، 
در واکنش به گفته های مدیرعامل شــرکت نفت، به «شرق» می گوید: 
این گفته زمانی می توانســت ممکن باشــد که ما رشد سرمایه داشته 
باشیم. مشکلی که ما داریم و خود وزیر نفت به آن اذعان کرد، این است 
که همین حالا ما برای اینکه بتوانیم برداشــت گاز به میزان فعلی را از 
پارس جنوبی حفظ کنیم، به ۸۰ میلیارد دلار ســرمایه گذاری نیاز داریم 
و در غیر این صورت میزان تولیدمان به یک ســوم خواهد رسید. او تأکید 
می کند: ســؤال من از آقای خجســته مهر این است که چگونه چندی 
پیش جناب اوجی از کمبود شدید سرمایه گفتند و حالا شما می گویید 
کار در حال پیشــروی است تا سال آینده کمبود نداشته باشیم؟ به باور 
صالحی ایران مدت هاست در پروژه های گاز و برق سرمایه گذاری نکرده  
و اکنــون تولید از مصرف عقب مانده اســت و این وضعیت ادامه پیدا 
می کند، مگر زمانی که در تولید سرمایه گذاری شود. به گفته نایب رئیس 
کمیســیون انرژی اتاق بازرگانی مشکل کشور در بحث گاز فقط ارتقای 
ســطح تخصص نبوده که حالا با اتکا به توان داخلی حل شود؛ بلکه 
بخش مهمی از موضوع به تأمین ســرمایه بازمی گــردد. مثل همین 
حالا که در بحث بــرق نیروگاه های ایران تخصــص کافی دارند؛ ولی 
مشکل شان اقتصادی است. او همچنین می گوید بخش خصوصی هم 
به تازگی ســرمایه گذاری در بخش گاز نداشته است؛ هرچند علاقه مند 
اســت که این کار را انجام بدهد؛ اما مشــروط به اینکه دولت زمینه را 

فراهم کند.
کمبود تکنولوژی در عسلویه

مرتضی بهروزفر، کارشناس انرژی، هم به «شرق» توضیح می دهد 
که ادعای مدیرعامل شــرکت نفت نمی تواند درســت باشــد. او تأکید 
می کند: با توجه به شــرایط و امکاناتی که در اختیار داریم، از تکنولوژی 
و تجهیزات گرفته تا ســرمایه عملا امکان توسعه برداشت گاز از پارس 
جنوبی یا عســلویه وجود ندارد؛ وگرنه قطعا تا امروز انجام داده بودند 
و مشــکل صنعت نفت ایران این اســت که تحت تحریم قرار گرفته و 
برای تأمیــن منابع مالی، مدیریت، تجهیــزات، تکنولوژی و دانش فنی 
دچار مشکل است؛ تا زمانی هم که این مشکل حل نشود، عملا امکان 
توسعه در بخش بالادستی صنعت نفت و گاز وجود ندارد. او می افزاید: 
آقای خجسته مهر می گویند در حال انتخاب پیمانکار هستند! خب این 
پیمانکار را از کجا قرار است انتخاب کنند؟ شرکت های خارجی معتبر که 
امکان ندارد با توجه به تحریم ها به ایران بیایند، شرکت های داخلی هم 
در تأمین تجهیزات، دانش فنی و منابع مالی مشکل دارند؛ بنابراین اینکه 
بگوییم تصمیم گرفتیم کار را انجام بدهیم و باید انجام بشود، با شرایط 
فعلی ما چندان همخوانی ندارد. به گفته این کارشناس پارس جنوبی 
برای تثبیت تولید به حداقل ۵۰ میلیارد دلار سرمایه نیاز دارد و تأمین این 
سرمایه از منابع داخلی غیر ممکن است و صنعت نفت هم تاکنون قادر 
به تأمین آن نبوده اســت؛ ولی حتی به فرض اگر این سرمایه هم تأمین 
شــود تا تکنولوژی و تجهیزات لازم در کشور وجود نداشته باشد، عملا 

کاری از کسی ساخته نیست.

خــبــر برگـزیـده
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